
واقعیت های تاریخی مطابقت داشــته 
باشد. چطور به لوکیشن های مورد نظر 
رسیدید؟ ضمن اینکه بازسازی دقیق 
فضا و زمان رویدادهای تاریخی می تواند 
بسیار پرهزینه و زمان بر باشد. چقدر این 

زمینه با چالش روبه رو بودید؟
خوشبختانه در این حوزه در کنار من مرد 
بزرگی به نام دکتر محمدرضا شجاعی به عنوان 
طراح صحنه قرار داشت که به نوعی دایرةالعمارف 
این گونه آثار اســت و انصافا به بهترین شــکل 
ممکن در این پروژه حضور داشت و البته طراحی 
ایشان بسیار پرخرج و زمان بر بوده است که آقای 
شفیعی نیز در این مورد ما را به خوبی همراهی و 
حمایت کرد و توانستیم به بهترین شکل ممکن 
در کمــال باورپذیــری، موقعیت هایی را خلق 
کنیم که لازمه این کار بــود و در این زمینه کم 
و کاستی نداشتیم و بخش مهمی از لوکیشن ها 
نیز در همان مناطق غرب کشــور صحنه  آرایی 
شــد و مــن از خروجــی آن راضی هســتم.

انتخاب بازیگــر در چنین فیلم هایی 
بسیار حائز اهمیت اســت. چطور به 
بازیگران حاضر رسیدید و پاسخ شما به 
منتقدانی که معتقدند انتخاب بازیگران 
در این فیلم به خوبــی و با دقت انجام 

نشده است چیست؟
پروســه انتخاب بازیگر فاکتورهای زیاد و 
متنوعی دارد و همیشه این انتخاب ها یک طرفه 
نیســت، ضمن اینکه انتخاب ها باید برمبنای 
اولویت هایی که در ذهن کارگردان است شکل 
گیرد کــه گاها ایــن اتفاق به دلایــل مختلف 
همچون مشــغول بودن بازیگر، مســائل مالی 
و... رخ نمی دهد. به بیان دیگر پروســه انتخاب 
بازیگــر دارای ویژگی هایی اســت که گاهی به 
نتیجه نمی رســد ولی ماحصل نهایی انتخاب 
بازیگران در فیلم سینمایی »صیاد« این چیزی 
است که شاهد آن هســتیم. من درباره انتخاب 
بازیگران فیلــم، بیشــتر بازخوردهای مثبت 
دریافت کردم و بســیاری از بازیگران این فیلم 
به اعتقاد بســیاری از دوســتان، کارشناسان و 
منتقدین، خوب و متوسط به بالا بوده اند. البته 
در چند مورد آن هم در نقش های کوتاه ممکن 
است انتخاب مطلوب ما شکل نگرفته باشد ولی 
من معتقدم برای شــخصیت های اصلی فیلم 
انتخاب های خوب، منطقی، دقیق و باورپذیری 
داشته ایم. در فیلم»صیاد« برای انتخاب بازیگران 
ما دو تاکتیــک به کار بردیم کــه تاکتیک اول 
استفاده از چهره های شناخته شده و سلبریتی 
بــود و تاکتیک دوم به کارگیــری از چهره های 

کمترشناخته شده ولی توانمند تئاتری. 

در کاراکترهایــی همچون بنی صدر و 
شــهید صیاد شــیرازی ویژگی ها و 
حالت های رفتاری خاصی وجود داشت، 
آیا شــما این حالت ها را از بازیگران 
خواســته بودید یا خود آنها با توجه به 

شناختی که از شــخصیت واقعی پیدا 
کرده بودند به این ویژگی های رفتاری 

رسیدند؟
آنچه مهم اســت تعامل میــان بازیگران و 
کارگردان است ولی هومن برق نورد و علی سرابی 
به طور خاص و همچنین دیگر بازیگران این فیلم 
سینمایی نسبت به کاراکترهایشان بسیار تحقیق 
و تمرین و ممارســت کردند تا این ویژگی ها به 
درستی درآمد و آنچه شــما می بینید ماحصل 
تلاش جمعی ماســت. در واقع تلاش کردیم تا 
تمام جزیئات در فیلم رعایت شود که خروجی 
آن به این ســمت برود تا حق مطلــب در ارائه 
شــخصیت ها به خوبی به تصویر کشیده شود. 
طبیعاتا چون کارگردان به ابعاد گســترده تری 
از عناصر و ماجراهای فیلم نظارت دارد، شــاید 
وقت کمتری در مقایســه با بازیگر برای خلق 
یک کارکتر داشته باشــد بنابراین همواره یک 
تعامل دو ســویه میان کارگردان و بازیگر اتفاق 
می افتد و بچه ها خود را مکلــف می دانند تا در 
خصوص کاراکتری که بازی می کنند تحقیقات 
جامعی انجام دهند، ولی همه ما از نویســنده تا 
بازیگران و حتی گروه کارگردانی، طراح صحنه 
و گریمور تلاش زیادی کردند تا شخصیت ها به 
واقعیت  شبیه شوند و حتی مطالب و فیلم های 
مستندی که آقای شــفیعی تهیه کرده بود در 
اختیار بازیگران می گذاشتیم تا اشراف بیشتری 
شــکل بگیرد و حتی با بازیگــران تمرین های 
نظامی و مهارت های فیزیکی داشتیم؛ برای مثال 
برای علی سرابی مدت زیادی تمرینات نظامی و 
استفاده دقیق از سلاح داشتیم و برای ایشان با 
همکاران و نزدیکان شهید صیاد جلسات زیادی 
تدارک می دیدیم و ســاعت ها درباره روحیات 
و خلقیات شــهید صیاد صحبــت می کردند.

صیاد جایزه ویژه کاربرد هوش مصنوعی 
در سینما را در جشنواره فجر دریافت 
کــرد. هــوش مصنوعی بــه ابزاری 
جدایی ناپذیر از صنعت ســینمای روز 
دنیا تبدیل شده  است اما در سینمای 
ایران شما در این زمینه تا حدود زیادی 
پیشگام بودید. درباره چالش های حرکت 

در این مسیر و آورده های آن بگویید.
بــه کارگیری هــوش مصنوعــی یکی از 
دغدغه های هنــری ما بود که از ابتــدا برای ما 
وجود داشت ولی اینکه تا چه اندازه می توانیم در 
این زمینه موفق باشــیم برای ما ریسک بزرگی 
بود، البته شاید اســتفاده یا عدم استفاده از این 
ابزار بــرای مخاطبان عام تفاوتی نداشــت ولی 
به کارگیری به اندازه لازم از هوش مصنوعی در 
مورد افرادی که با شهید صیاد شیرازی تعامل 
داشتند حس نوستالژی و همزادپنداری ایجاد 
کرد؛ از جملــه خانواده و همرزمان ایشــان که 
ارتباط مستقیم با شهید صیاد شیرازی داشتند و 

همین نکته برای ما ارزشمند و قابل احترام بود.

به عقیده شــما پرداختــن به چنین 

موضوعاتی برای امروز کشــور چقدر 
مفید و پیش برنده بوده است؟ 

»نتیجه تفرقه فقط و فقط و فقط شکست 
ماست«؛ این دیالوگ  فیلم صیاد، حرف دیروز، 
امروز و فردای ماســت و هدف غایی فیلم صیاد 
نیز از همین نکات مهم اســت که در لایه های 
مختلف فیلم به آن اشاره شــده و بحث »وفاق 
میان نیروهای ارتش و ســپاه« بسیار اهمیت 
داشت که تمام تلاش شهید صیاد شیرازی حفظ 
نیروهای جمعی ایران بوده اســت اعم از سپاه، 
ارتش، بسیج، نیروهای مردمی و پیشمرگ کًرد 
و... صیاد شیرازی در آن مقطع تلاش زیادی برای 
حفظ، وحدت و وفاق میان نیروها انجام داد که 
این نکات دغدغه امروز ماست که همواره باید در 
برابر زیاده خواهی های دشمنان و همسایگان از 

حریم کشورمان حفاظت کنیم.

پاسخ شــما به منتقدانی که معتقدند 
بزرگ ترین ضعف فیلم صیاد، این است 
که در مدیوم تلویزیون گیر کرده و قاب 

سینمایی زیادی ندارد، چیست؟
به عقیده مــن، این دیالوگ کلیشــه ای و 
از روی ناآگاهی اســت. من اعتقادی به چنین 
تقســیم بندی هایی ندارم، چون سابقه و تجربه 
من در زمینه ســریال های تلویزیونی بیشــتر 
از ســینما اســت، فرصت خوبی بــرای بعضی 
به وجــود می آید چنین تعابیری بــه کارببرند. 
زیاد به این نوع نقدهایی که بیشتر حرف است 
نباید توجه کرد. فیلم گویای این مطلب است. 
دکوپــاژ و تقطیع پلان ها بر اســاس شــرایط 
و موقعیت داســتانی شــکل می گیــرد و یک 
نکته کاملا فنی است که احســاس کارگردان 
در لحظــه آن را رقم می زنــد و تاکنون چنین 
انتقادی از هیچ کارگردانــی دریافت نکرده ام و 
برعکس دوستان و همکاران بســیاری فیلم را 
از این بابت مورد تعریف و تحســین قرار دادند. 

فیلم ســینمایی »صیاد« چه تجربه 
کارگردانی برای شما در پی داشت؟

من شــخصا خیلی به شهید صیاد شیرازی 
علاقه داشــتم چون در مواجه نزدیک با ایشان 
و درسخنانشــان صداقتی وجود داشت و برای 
من خیلــی غرورآفرین بود که دربــاره یکی از 
فرماندهان حماسه ساز و تاثیرگذار فیلم بسازم. 
نمی خواهم شعار بدهم اما همه ما ایرانیان به این 
فرمانده بزرگ مدیون هستیم چون سهم بزرگی 
در وحدت، حفظ تمامیت ارضی کشور، مقابله 
با بدخواهان و نظم دهی و ایجاد ســاختار برای 
نیروهای نظامی و از همه مهمتر حفظ ارتش در 
آن سال ها داشت. تجربه سال های گذشته موجب 
شد در کارگردانی و مدیریت پروژه سنگینی چون 
»صیاد« به زعم دوستان نمره قابل قبولی کسب 
کنم و امیدوارم مخاطبان سینما هم بعد از دیدن 
این فیلم نسبت به قهرمان کشورشان با غرور از 
سینما خارج شــوند و همچنین روح آن شهید 

بزرگوار از ما راضی باشد.

چون سابقه 
و تجربه من در 
زمینه سریال های 
تلویزیونی بیشتر از 
سینما است، فرصت 
خوبی برای بعضی 
به وجود می آید تا از 
تعابیری برای انتقاد 
استفاده کنند که 
مثلا فیلم در مدیوم 
تلویزیون است. زیاد 
به این نوع نقدهایی 
که بیشتر حرف است 
نباید توجه کرد. فیلم 
گویای این مطلب 
است
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